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اخبار
برگزاری سخنرانی علمی 
اصول نگارش كتاب های 

دانشگاهی
اجتماعی-  سرویس 
نگارش  »اصول  علمی  سخنرانی 
کتاب های دانشگاهی« با سخنرانی 
هیئت  عضو  آرمند  محمد  دکتر 
علمی سازمان مطالعه و تدوین کتب 
)سمت(،  دانشگاه ها  انسانی  علوم 
در  بهمن ۱۳۹۶   ۲۹ یکشنبه  روز 

ایرانداک برگزار می شود.
از  نقل  به  و  امتیاز  به گزارش 
و  علوم  پژوهشگاه  عمومی  »روابط 
سخنرانی  ایران«  اطلاعات  فناوری 
کتاب های  نگارش  »اصول  علمی 
دانشگاهی« با سخنرانی دکتر محمد 
سازمان  علمی  هیئت  عضو  آرمند 
مطالعه و تدوین کتب علوم انسانی 
ایرانداک  در  )سمت(،  دانشگاه ها 
سخنرانی  این  در  می شود.  برگزار 
کتاب های  نگارش  در  که  نکاتی 
دانشگاهی لازم است، بیان می شود. 
روز  سخنرانی  این  است  گفتنی 
یکشنبه ۲۹ بهمن ۱۳۹۶ از ساعت 
سخن  تالار  در   ۱۵:۳۰ تا   ۱۴:۳۰
ایرانداک برگزار می شود و پخش زنده 
irandoc.ac.ir/ آدرس   در  آن 

live  در اختیار همگان قرار دارد.

پوستر سينمای سعادت 
جشنواره جهانی فيلم فجر 

رونمايی شد
پوستر بخش مسابقه سینمای 
جشنواره  ششمین  و  سی  سعادت 
طراحی  با  فجر  فیلم  جهانی 

حمیدرضا بیدقی رونمایی شد.
سینمای  مسابقه  بخش  در 
فیلم  بلند و ۱۵  فیلم  سعادت ۱۵ 
کوتاه حضور خواهند داشت که ۱۲ 
در  ایرانی  فیلم   ۳ و  خارجی  فیلم 
هر بخش را شامل می شود.تا این 
لحظه فیلم هایی از قزاقستان، ترکیه، 
ایتالیا، چین، اسلووانی، بلغارستان، 
آلمان،  انگلیس،  کره،  افغانستان، 
فلسطین،  عراق،  فرانسه،  مصر، 
روسیه،  گرجستان،  هند،  تایوان، 
به  رسیده  آثار  میان  از  لبنان 
دبیرخانه در فهرست انتخاب اولیه 

بخش مسابقه هستند.
با توجه به اینکه ثبت نام تا اول 
ادامه  اسفند  با ۱۰  مارس مصادف 
دارد پس از این تاریخ لیست انتخاب 
شود.طبق  می  اعلام  قطعی  های 
فیلم های  فراخوان جشنواره،  اعلام 
بخش مسابقه سینمای سعادت باید 
اولین نمایش خود در منطقه آسیای 
جشنواره  با  را  خاورمیانه  و  میانه 
جهانی فیلم فجر ایران تجربه کنند.

سیمرغ  یک  بخش  این  در 
پنج سیمرغ  و  فیلم  بهترین  زرین 
کارگردانی،  رشته های  در  سیمین 
فیلمنامه، بازیگر مرد، بازیگر زن و 
جایزه ویژه دستاورد هنری در یکی 
تدوین،  فیلمبرداری،  زمینه  های  از 
موسیقی، طراحی لباس و یا طراحی 
سایت  می شود.آدرس  اهدا  صحنه 
 Fajriff.com جشنواره  رسمی 
جشنواره  الکترونیکی  پست  و 
است.  Film@Fajriff.com

فیلم  جشنواره  ششمین  و  سی 
فجر، ۱۹ تا ۲۷ آوریل ۲۰۱۸ )۳۰ 
 )۱۳۹۷ اردیبهشت   ۷ تا  فروردین 
به دبیری سید رضا میرکریمی در 

تهران برگزار می شود.

برندگان جايزه 
انسان دوستی مشخص شدند

برندگان جایزه انسان دوستی 
در  فوریه   ۱۶ که  مراسمی  در 
بورلی هیلتون برگزار شد، معرفی 
شدند.دو شب پیش جوایز سالانه 
»هومانیتاس پرایز« برندگان خود 
را شناختند. در این مراسم »لیدی 
»مادبوند«  و  »پست«  برد«، 
جوایز  مهمترین  کسب  به  موفق 
که  شدند  سالانه  جوایز  این  از 
از  تجلیل  برای  و   ۱۹۷۴ سال  از 
در  دوستانه  انسان  ویژگی های 

سینما و تلویزیون اهدا می شود.
و  »پست«  فیلم های 
بلند  درام  بخش  در  »مادبودند« 
کمدی  بخش  در  برد«  »لیدی  و 
این جایزه شدند. به کسب  موفق 
رییس  دی  و  ویلیامز  ویرجیل 
و  هانا  لیز  و  »مادبوند«  برای 
و  »پست«  برای  سینگر  جاش 
گرتا گرویگ برای »لیدی برد« به 
عنوان فیلمنامه نویس هایی که این 
مفاهیم را در آثارشان مورد توجه 

قرار دادند تجلیل شدند.
شرکت  با  که  مراسم  این  در 
فیلمنامه  برترین  از  زیادی  شمار 
شد،  برگزار  نویسندگان  و  نویسان 
در مجموع ۷۵ هزار دلار به برندگان 
اهدا و اعلام شد برندگان جوایز قصد 
صرف  را  جوایز  این  مبلغ  تا  دارند 
به  نیاز  که  کنند  افرادی  به  کمک 
را  تا صدای خودشان  دارند  کمک 

قوی تر به گوش دیگران برسانند.

نابغه ايرانی دانشگاه هاروارد مطرح كرد؛

پیشنهاد کاشف 2017 به دانشجویانی که قصد مهاجرت از ایران را دارند

نصب سرديس عباس كيارستمی در فضای باز گالری بوم

پيچش نگاتيو و زخم چاقو در پايه سرديس

گفت وگو از نسترن صائبی
ایرانی  دانشمند  و  نخبه  مشاقی،  علیرضا 
میان رشته ای،  پژوهش های  دلیل  به  که  است 
فیزیکی  نوین  روش های  از  استفاده  به خصوص 
پزشکی  پیچیده  مسائل  حل  برای  مهندسی  و 
گرفت.  خود  به  را   »۲۰۱۷ سال  »کاشف  لقب 
تحصیل  امکان  ایران،  در  تلاش هایش  با  وی 
همزمان در دو رشته را برای دانشجویان نخبه 

فراهم کرد.
یک  در   ۱۳۵۶ سال  در  مشاقی  علیرضا 
استعداد  آمد.  دنیا  به  بابل  خانواده فرهنگی در 
و ذکاوت در خانواده مشاقی ارثی است؛ پدر و 
در  که  بودند  ممتاز  آموزگاران  دو  هر  مادرش 
حال حاضر بازنشسته شده اند و دو خواهر دارد 
که یکی محقق پزشکی مولکولی در دانشگاه وین 
مهندسی  پسادکتری  محقق  دیگری  و  اتریش 

مکانیک در دانشگاه  هاروارد آمریکاست.
را  تحصیلاتش  مشاقی  که  است  جالب 
اول  کلاس  معلم  پدرش  و  کرد  آغاز  پدرش  با 
فیزیک  و  ریاضیات  به  کم  کم  بود.  ابتدایی اش 
علاقه پیدا کرد و در دوره دبیرستان در رشته 
ریاضی درس خواند. او بیشتر دوران مدرسه را 
از زمان  بابل گذراند و این دوره را سریع تر  در 

معمول تمام کرد و وارد دانشگاه شد.
دبیرستان  دوره  از  پس  مشتاقی  علیرضا 
و  شد  تهران  دانشگاه  پزشکی  دانشکده  وارد 
بیماری  ایمونوژنتیک  درباره  پایان نامه ای  با 
دکتری  مدرک  دریافت  به  موفق  ویتیلیگو 
بود که  پزشکی شد. در زمان تحصیل پزشکی 
تصمیم گرفت در رشته دیگری نیز درس بخواند 
رشته های  پایه گذار  نوعی  به  طریق  این  از  و 

میان رشته ای در دانشگاه شد.
چه شد که در کنار رشته پزشکی، رشته 

مهندسی را شروع کردید؟
با رشته پزشکی، متوجه علاقه ام  همزمان 
سال  در  شدم.  مهندسی  و  علوم  رشته های  به 
سوم پزشکی طرحی را به وزارت علوم و بهداشت 
ارائه کردم که به موجب آن به دانشجویان نخبه 
اجازه تحصیل همزمان در دو رشته دانشگاه های 
دولتی داده می شد. این طرح که در ابتدا امیدی 
به تصویبش نبود بعد از چند سال پیگیری من و 
یکی از دوستانم، دکتر مازوچی، به نتیجه رسید. 
بدین ترتیب همزمان با تحصیل در پزشکی، من 
لیسانس  شیمی  رشته  در  تهران،  دانشگاه  در 
گرفتم. در دوره لیسانس شیمی، غیر از حدود 
درس های  تمام  رشته،  این  درسی  واحد   ۱۴۰
اصلی لیسانس ریاضی و لیسانس فیزیک را هم 

در دانشگاه تهران گذراندم.
بعد از آن، دوره کارشناسی ارشد بیوفیزیک 
را در مرکز بیوشیمی و بیوفیزیک دانشگاه تهران 
شروع کردم و سپس وارد دوره کارشناسی ارشد 
که  شدم  شریف  صنعتی  دانشگاه  در  فیزیک 
تحصیلات  بقیه  بود.  نظری  فیزیک  بر  متمرکز 
دوران  در  شد.  انجام  ایران  از  خارج  در  من 
مدرس،  تربیت  دانشگاه  در  ایران،  در  حضورم 
دانشگاه  در  و  دینامیکی  سیستم های  درس 
ترمودینامیک  مولکولی،  پزشکی  درس  تهران 
را  دستگاهی  تجزیه  شیمی  و  تعادلی،  غیر 

تدریس کردم.
ادامه  را  رشته ای  چه  کشور  از  خارج  در 

دادید؟
پس از خروج از ایران در انستیتو تکنولوژی 
در  و  مواد  مهندسی  رشته  در  سوییس،  فدرال 
و  فیزیک  رشته  در  دلفت  تکنولوژی  دانشگاه 
نانوتکنولوژی تحصیل کردم و از همین دانشگاه 
دکتری تخصصی گرفتم. در آمریکا در دانشگاه  
استنفورد تحصیل و پژوهش  و   MIT هاروارد، 
تحصیل  به  هاروارد  دانشگاه   در  ویژه  به  کردم. 
دریافت  به  موفق  و  پرداختم  پزشکی  در چشم 

فلوشیپ قرنیه از آن دانشگاه شدم.
تیم  که  یافتم  فرصت  هاروارد  دانشگاه   در 
کارهای  و  دهم  تشکیل  را  خودم  پژوهشی 
پژوهشی متعددی را آغاز کردم که تا به امروز 
را  متعددی  همکاری های  زمینه  دارند.  ادامه 
دانشگاه  جمله  از  مختلف  دانشگاه های  با  هم 
استنفورد ایجاد کردم که نتایج این همکاری ها 
در مجلات علمی معتبر چاپ شده و یا در آینده 

منتشر خواهد شد.
از نظر تحصیلی و پژوهشی چه  هم اکنون 

جایگاهی دارید؟
در حال حاضر استاد دانشگاه و پژوهشگر 
آمریکا  هاروارد  و   هلند  لیدن  دانشگاه  رسمی 
هستم. زمینه کاری من استفاده از مهندسی و 
بیماری هاست.  برای تشخیص و درمان  فیزیک 
دانشگاه  استاد چشم پزشکی در  این،  بر  علاوه 
فودان چین و مرکز چشم پزشکی بصیر تهران 

هم هستم.
در ایران، طرح ساخت چسب قرنیه و قرنیه 
مصنوعی را راه اندازی کردم که با همکاری مرکز 
حال  در  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه  و  بصیر 
استارتاپ  شرکت  یک  ایجاد  در  است.  انجام 
دارویی در بوستون هم شرکت دارم و عضو برد 

چندین مجله علمی بین المللی هستم.
این  کردید،  سفر  آمریکا  به  که  زمانی 
مهاجرت چطور شرایط را برایتان تغییر داد؟ چه 

تاثیری در زندگی و پژوهش های شما داشت؟
کار و پژوهش آکادمیک در آمریکا تجربه 
ویژه ای است. امروزه اساسا سفر کردن یکی از 
محسوب  آکادمیک  پیشرفت  تسریع  راه های 
و  است  پهناواری  کشور  آمریکا  البته  می شود. 
بیشتر  مشخصا  من  دارد.  زیادی  علمی  مراکز 
زمانم را در بوستون گذراندم که شهری با چند 
دانشگاه تراز اول و فضایی به شدت رقابتی است 
و فرهنگ آکادمیک ویژه و جایگاه ممتازی در 

خود آمریکا دارد.
تفاوت  آمریکا  بقیه  با  هم  شهر  فضای 
اروپایی  شهر  یک  به  بیشتر  و  دارد  چشمگیر 
اروپایی  یک  درجه  مراکز  البته  است.  شبیه 
جایگاه  هاروارد  همان  در  علمی  سطح  نظر  از 
هستند اما از نظر اندازه، دانشگاه  هاروارد بسیار 
بزرگ است. به عنوان نمونه، دانشگاه لیدن ۱۶ 
برنده جایزه نوبل داشته است. آلبرت اینشتین و 
کیپ تورن که امسال جایزه نوبل فیزیک را برد 

هم استاد دانشگاه لیدن بوده اند.
پژوهشگران  که  است  خوب  نظرم  به 
به  امکان،  صورت  در  ایرانی،  دانشجویان  و 
کشور های مختلف سفر کنند و به ویژه دوره ای 
را در آمریکا بگذرانند، این کار افق دیدشان را 
وسیع تر می کند. آنچه نهایتا مهم است این است 
انجام  یک  درجه  علمی  کار  پژوهشگر  یک  که 

دهد، چه در ایران باشد یا در آمریکا.
مهاجرت  کشور  از  خارج  به  که  زمانی 

کردید، با چه چالش هایی مواجه بودید؟
می شدم  خارج  ایران  از  من  که  زمانی 
ایران خیلی  با داخل  ایران  از  زندگی در خارج 
متفاوت بود و تعداد بسیار کمی ایرانی در خارج 
لازم  بیشتری  تلاش  طبیعتا  می کرد.  تحصیل 
بتوانم  و  شوم  آمیخته  جدید  محیط  با  تا  بود 
شهروند خوبی در کشور جدید شوم. امروزه به 
دلیل گسترش اینترنت و اندرکنش های بیشتر، 
برای  بیشتری  آمادگی  و  دانش  دانشجویان 

زندگی در محیط های دیگر دارند.
پژوهشی  کار  یا  دستاورد  چند  تاکنون 

داشته اید؟
شمارش  که  دادم  انجام  زیادی  کارهای 
پروژه  گزینش  در  است.  شده  خارج  دستم  از 
عمل  دقت  با  خیلی  علمی  مقالات  نوشتن  و 

می کنم و کیفیت کار برایم بسیار مهم است.
کردم  چاپ  علمی  مقاله   ۶۰ از  بیشتر 
نیچر چاپ شدند.  آنها در گروه  از  تعدادی  که 
توجه  مورد  شده  انجام  کارهای  از  بسیاری 
رسانه ها قرار گرفت و در روزنامه ها و رسانه های 

عمومی در خارج از ایران هم بازتاب یافتند. چند 
تا از این مقالات به جوایزی هم منجر شدند و به 
خاطر یکی از کار ها، لوح افتخار انجمن شیمی 

آمریکا به من اعطا شد.
شد  باعث  که  دستاوردتان  مورد  در  لطفا 
شما به عنوان کاشف سال ۲۰۱۷ انتخاب شوید، 

توضیح دهید.
به دلیل مطالعات تک  جایزه کاشف سال 
من  به  پروتئین ها  خوردگی  تا  روی  مولکولی 
را  مطالعات  این   ۲۰۰۹ سال  از  ما  شد.  داده 
پیشرو  حوزه  این  در  دنیا  در  و  کردیم  شروع 
بودیم. یک مولکول پروتئین بسیار کوچک است 
و در ابعاد نانومتر است. موی انسان ضخامتی در 
ابعاد ۷۵ هزار نانومتر دارد. در مطالعات ما، یک 
عدد پروتئین توسط انبرکی برداشته می شود و 
مورد بررسی قرار می گیرد. با کمک این فناوری 
امکان مطالعه تا خوردگی بیمارگونه پروتئین ها 
که در بیماری هایی مانند آلزایمر و پارکینسون 

اتفاق می افتند فراهم می شود.
مطالعات ما نشان داد که چگونه به کمک 
خوردگی  تا  به  می توان  مولکولی  ماشین های 
تا  بد  مانع  و  کرد  کمک  پروتئین ها  سالم 
چند  در  کار ها  این  نتایج  شد.  آنها  خوردگی 

شماره مجله نیچر چاپ شد.
آن  روی  هم اکنون  که  پژوهشی ای  طرح 
کنید،  کار  است  قرار  آینده  در  یا  کار می کنید 

چیست؟
پروژه های متعددی در حال انجام دارم که 
به برخی از آنها در بالا اشاره شد. در اینجا به سه 
تا از پروژه های دیگر اشاره می کنم. فیزیک در 
طول دهه ها، کمک های زیادی به پزشکی کرده 
ابزاری  کمک های  به  محدود  کمک ها  این  اما 
به  فیزیک  که  است  حالی  در  این  است.  بوده 
کمک  هم  مهندسی  و  زیست شناسی  و  شیمی 
ابزاری و هم کمک مفهومی کرده است. پروژه ای 
که  است  این  هدفش  که  دارم  انجام  حال  در 
به  مفهومی  کمک  می تواند  فیزیک  آیا  ببینیم 
ما  نتایج  اولین  باشد.  داشته  بالینی  پزشکی 
امسال منتشر شد و خیلی امیدبخش بوده است.
که  است  توپولوژی  به  مربوط  دیگر  پروژه 
کاربرد هایی در پزشکی، شیمی، فیزیک و حتی 

علم مدیریت دارد.
بدن  اندام های  مدل  ساخت  دیگر،  پروژه 
مطالعات  برای  که  است  )تراشه(  چیپ  روی 
چیپ ها  این  تولید  با  هستند.  مفید  داروسازی 
آزمایش های حیوانی کمتر خواهد شد.  به  نیاز 
علاوه بر پژوهش های بنیادی، چندین کار چشم 
در  و  فودان  دانشگاه  در  هم  بالینی  پزشکی 

دانشگاه  هاروارد در حال انجام داریم.
چه فیلم  یا کتاب هایی در زمینه علمی –
تخیلی خوانده اید و کدام یک از آنها را بیشتر از 

همه دوست داشتید؟
آخرین  می کنم.  تماشا  کمدی  بیشتر  من 
فیلم غیرکمدی که تماشا کردم جنگ ستارگان 

بوده است.
ایران چه  عالی  آموزش  نظام  نظر شما  به 

مزایا یا معایبی دارد؟
زندگی  دوران  در  ایران  آکادمیک  فضای 
نقطه ای شروع شد که پژوهش چندانی  از  من 
به  محدود  عمدتا  هم  آموزش  و  نداشتیم 
بود.  ارشد  کارشناسی  و  کارشناسی  دوره های 
قبل از آمدن من به خارج، ایران به جایی رسید 
تربیت  فارغ التحصیل های دکتری در داخل  که 

می شدند و برخی از آنها استادان خیلی خوبی با 
تراز جهانی شدند.

بسیاری هم از خارج ایران به ایران آمدند 
جمله  از  شدند.  زیادی  پیشرفت  موجب  و 
دوست دارم یاد کنم از آقای دکتر کارو لوکس، 
آقای  و  تهران  دانشگاه  برق  دانشکده  استاد 
تکمیلی  تحصیلات  مرکز  استاد  ثبوتی،  دکتر 
زنجان، که بسیار موثر بودند. استادانی در ایران 
توانستند هم از نظر کیفی و هم کمی تولید علم 

ایران را بالا ببرند.
ایجاد  انحراف هایی  البته  اخیر  سال های 
تصحیح  نشود،  گرفت  آن  جلوی  اگر  که  شده، 
بعضی  بود.  خواهد  زمان بر  و  سخت  بسیار  آن 
دانشگاهیان، در نوشتن مقالات و پایان نامه دقت 
کافی ندارند و گاهی با افرادی مواجه می شویم 
چاپ  سال  در  علمی  مقاله  نجومی  تعداد  که 
می کنند و احتمالا حتی آنها را بیشتر از یک بار 
نخوانده اند. این کار ها شاید سود مالی و اعتباری 
برای آنها در ایران ایجاد کند ولی موجب صدمه 
به علم کشور و نسل جدید دانشجویان خواهد 

شد.
دانشجویانی که از ایران به کشورهای دیگر 
چه  می کنند،  مهاجرت  کار  یا  تحصیل  برای 

وضعیتی دارند؟
من آمار درستی از سطح دانشجویان ایرانی 
ده  چند  کنم.  کلی  قضاوت  نمی توانم  و  ندارم 
نفری که من با آنها در این سال های اخیر کار 

کردم، عالی و حرفه ای بودند.
برخی از دانشجویانی که مهاجرت می کنند، 
پیشرفت  برای  صرفا  و  بودند  موفق  ایران  در 
بیشتر سفر می کنند. برخی هم به هر دلیل در 
ایران موفق نبودند و سفر به خارج جهت پیدا 
کردن راهی جدید برای ترمیم مشکل تحصیلی 
یا بیکاری است. معمولا تفاوت چشمگیری بین 
سطح علمی و روحیات این دو دسته دانشجوی 

مهاجر ایرانی وجود دارد.
محبوب ترین ابزارتان چیست؟

یا  کیفی  رایانه  از  روز  در  زیادی  زمان 
لپ تاپ جهت جست وجو در وب، برنامه نویسی، 
ارتباطات، نوشتن و ویراستاری استفاده می کنم.

تا حالا بازی ویدئویی انجام دادید؟
خیلی کم. سال ها پیشگاهی »انگری بردز« 

بازی می کردم )با خنده(.
در اوقات فراغت چه کار می کنید؟

در زمان غیر کاری، ورزش می کنم و زمان 
به  و  می گذرانم  دوستان  و  خانواده  با  زیادی 

کشورهای مختلف سفر می کنم.
چه توصیه ای به جوانان ایرانی دارید؟

هر  به  که  دانشجویانی  به  من  پیشنهاد 
دلیل می خواهند ایران را ترک کنند و به غرب 
از  امکان  حد  تا  که  است  این  کنند  مهاجرت 
معادل  یا دست کم،  و  نکنند  پول خارج  ایران 
ثروتی که خارج می کنند به ایران برگردانند. این 
کار با مقداری تلاش امکان پذیر است و کمترین 

خدمتی است که می توان به مردم ایران کرد.
ایران  از  نفر در خارج  از خانواده من، سه 
کشور  توسط  هزینه ها  تمام  و  کردیم  تحصیل 
محل تحصیل پرداخت شد. امیدوارم دانشجویان 
اقامت  دیگری  کشور  هر  یا  و  ایران  در  ایرانی 

دارند شهروندان خوبی برای آنجا باشند.
دانشگاهی  تحقیقاتی  و  پژوهشی  فضای 
به  را  دانشمندان  و  دانشجویان  چطور  آمریکا 

تحقیق و پژوهش تشویق می کند؟
غرب  دنیای  در  من  که  دانشگاه هایی  در 
دیدم، آموزش با پژوهش گره خورده و استادان 
تدریس  را  خود  پژوهش های  می کنند  فرصت 
کنند. از سوی دیگر ارتباط با صنعت بسیار قوی 
است و دانشجو می تواند ببیند که کار پژوهشی 
این  می آورد.  بار  به  ملموس  کاربردی  نتایج 
پژوهش  برای  انگیزه خوبی  می تواند  مشاهدات 

در دانشجویان ایجاد کند.
ایران  به  زندگی  برای  دارید  دوست  آیا 

برگردید؟
من ارتباطم با ایران برقرار است و در سال 
در  بوده ام.  تهران  دانشگاه  مدعو  استاد  گذشته 
حال حاضر با دانشگاه شریف، تهران و بهشتی و 
پژوهشگاه های دانش  بنیان مرتبط هستم و هدایت 

و آموزش تعدادی دانشجو را بر عهده دارم.
منبع خبرگزاری آنا

سرویس هنری - سردیس عباس کیارستمی چندی پیش 
در فضای باز گالری بوم نصب شد.

به گزارش امتیاز؛  این سردیس برنزی به سفارش گالری بوم 
و توسط علیرضا آسانلو، نقاش و مجسمه ساز، خلق شده است. 

از  برنزی  مجسمه های  ساخت  سابقه  این  از  پیش  آسانلو 
امیرخانی،  غلامحسین  انتظامی،  الله  عزت  بهار،  الشعرای  ملک 
گنجی،  پروفسور  رضا،  پروفسور  شهناز،  جلیل  ممیز،  مرتضی 
سلمان هراتی و ضیاالدین امامی را داشته که در اماکن فرهنگی 
و هنری و دانشگاهی نصب شده اند. آسانلو درباره سردیس عباس 
کیارستمی گفت: این اثر به سفارش گالری بوم و با متریال برنز 
مجموعه های خصوصی  از  بیرون  اینکه  به  توجه  با  شد.  ساخته 
برخورد شایسته با هنرمند نمی شود، امکان تولید اثر درجه یک 
پیشنهاد  وقتی  بنابراین  است.  بیشتر  در مجموعه های خصوصی 
این  کردم،  دریافت  بوم  گالری  از سوی  را  این سردیس  ساخت 
فرصت را مناسب دانستم تا اثری درخور عباس کیارستمی بسازم.
است  برده  بر  زمان  سردیس  این  ساخت  اینکه  بیان  با  او 
انتظار داریم  از مجسمه  به لحاظ حسی  به آنچه  افزود: رسیدن 
به  اثر  ساخت  از  قبل  مدتها  و  است  طولانی  خیلی  پروسه  یک 
بررسی شخصیت و تصاویر کیارستمی پرداختم. در طول طراحی 
نوع  مانند  جزییاتی  و  کرد  تغییر  من  طرح  بارها  سردیس  این 
آنچه  تا  دادم  تغییر  بارها  را  سر  حالت  و  صورت  میمیک  نگاه، 
کیارستمی  آقای  از  حسی  و  شبیه سازی  نظر  از  می خواستیم 

نمایش دهیم حاصل شود.
آسانلو در باره ویژگی های ظاهری این سردیس گفت: آقای 
کیارستمی آدم سرحالی بود و در هیچ عکسی او را فرتوت ندیدیم. 
من هم در ساخت سردیس به دو چیز خیلی توجه کردم: یکی 
اینکه بدن و سرشانه را تنومندتر از اندام طبیعی ساختم، چون 
در  دیگر  نکته  می خواهیم.  تنومند  و  قوی  را  اسطوره ها  ما  همه 
مورد عینکی است که هیچ وقت از او جدا نمی شد. من چشمهای 
کیارستمی  چشم  مطابق  میلیمتری  صورت  به  را  سردیس  این 
ساختم تا نگاه نافذ او به آینده را بازسازی کنم. اما همانطور که 
می دانیم کیارستمی همیشه و حتی روی تخت بیماستان عینک 
می زد. من هم به احترام چیزی که دوست داشت از روی عینک 
کیارستمی یک عینک دیگر ساختم و روی سردیس قرار دادم. 
البته ساخت صورت و عینک با دست انجام شده و در هیچ بخشی 

از قالب گیری استفاده نشده است.
پایه  قسمت  در  گفت:  مجسمه  پایه  مورد  در  هنرمند  این 
سردیس نگاتیوهایی را قرار دادم که درون تنه مجسمه پیچیده 
شده و روی آن با چاقو زخم هایی ایجاد کردم. این زخم ها حاکی 
از آسیب هایی ست که روند تاریخی جامعه ما به او وارد کرد و 
نماد برخوردهایی ست با آقای کیارستمی شد. رفتاری که به زعم 
شایسته جایگاه ایشان نبود اما ما این کار را با خیلی از بزرگان 
خود کردیم و بسیاری از هنرمندان و نویسندگان ما رنج کشیدند 

تا بتوانند آثار فاخر ارائه دهند.

شایان ذکر است زنده یاد عباس کیارستمی به عنوان مشاور 
عالی گالری بوم در تاسیس و راهبری آن نقش محوری داشت؛ 
گالری بوم  اسفند ۱۳۹۱ با نمایش مجموعه عکس های سفید 
و  به کار کرد  آغاز  ویدئو آرت جاده  عباس کیارستمی  و  برفی 
آخرین نمایشگاه زنده یاد کیارستمی در زمان حیاتش، با عنوان 
او بوده دی ۱۳۹۴  چهار فصل که مروری بر سی سال عکاسی 
بود؛ »چهار فصل«  تماشا  به  بوم  نیز در گالری  تا مرداد ۱۳۹۵ 
منتخبی از شش سری از مجموعه عکس های عباس کیارستمی 
یادها«،  و  »درها  »مهتاب«،  »راه ها«،  برفی«،  »سفید  شامل 
»دیوار« و »پنجره رو به حیات« بود که ویدیوآرت »اسب ها« از 
مجموعه ˝بیست و چهار فریم˝ این چهره بین المللی هنر ایران 
برای  کیارستمی  عباس  سردیس  گذاشت.  مردم  تماشای  به  را 

همیشه در فضای باز گالری بوم نصب و به تماشا خواهد بود.
گالری بوم به نشانی خیابان ولی عصر، خیابان ارمغان غربی، 
نمایشگاه  اسفند  تا چهارم  روزها  این  و  است  واقع  یازده  شماره 

پرویز تناولی و آتلیه نیاوران را به تماشا دارد.

یک فنجان چای داغ
برترين های سينمای انقلاب معرفی شدند

انقلاب  سینمای  به  رویکرد  با  ققنوس  سینمایی  جشنواره  هفتمین   
برترین های خود را شناخت.شامگاه جمعه ۲۷ بهمن ماه هفتمین جشنواره 
رویداد سینمایی  این  برندگان  و  برگزار  در حوزه هنری  ققنوس  سینمایی 
مقام  انتظارات  و  فرمایشات  از  کلیپی  اختتامیه جشنواره  شدند.در  معرفی 
معظم رهبری از سینما و سینماگران پخش شد و در ادامه مراسم محمد 
مقابل  را  رویداد  این  ما  گفت:  سخنانی  در  جشنواره  اجرایی  دبیر  کوچک 
دارد،  وجود  آنها  در  امیدی  که  آثاری  تا  کردیم  تعریف  سیاه نما  سینمای 

دیده شوند.
وی با اشاره به سخنان ابراهیم حاتمی کیا در اختتامیه سی و ششمین 
جشنواره ملی فیلم فجر که گفت من فیلمساز وابسته نظامم، بیان کرد: ما 
نه  دارند  را  وابسته که دغدغه مردم  فیلمسازان  از  اینجا جمع شده ایم که 
پایان  در  کنیم.کوچک  حمایت  خارجی،  جشنواره های  قرمز  فرش  دغدغه 
اعلام کرد: رویکرد ما این است که شما را در زمان اکران هم تنها نگذاریم و 

در این حوزه هم ورود خواهیم کرد.
سخنران دیگر مراسم سردار علی اکبر پورجمشیدیان معاون هماهنگ 
بهترین  دفاع مقدس  بود. وی گفت: سوژه های  زمینی سپاه  نیروی  کننده 
سوژه ها برای سینما هستند و حتی در حوزه طنز هم این فضا بسیار قابل 
دیدن است.وی ادامه داد: موضوع دفاع از حریم اهل بیت )ع( ظرفیت تولید 
آثار سینمایی را دارد ولی می بینیم وقتی فیلمسازی سراغ سوژه مدافع حرم 
می رود با او چگونه برخورد می شود و سخن او به درستی شنیده نمی شود 

و مظلوم واقع می شود.
این سردار سپاه با اشاره به جنایت های داعش و اینکه گفته می شود 
در برخی آثار سینمایی بزرگ نمایی شده اند، عنوان کرد: من از نزدیک دیده 
ام  که تکفیری ها با شیعیان چه می کنند. آنها زنان مسلمان را به کنیزی 
می گرفتند و در بازار به فروش می رساندند و مردان را می کشتند.وی ادامه 
داد: متاسفانه افرادی که دسترسی به تریبون دارند در این کشور مدافعان 
حرم را در مسیر دستیابی به مادیات معرفی می کنند. اگر در دفاع از حرم 

مادیات هست چرا شما نمی روید؟
فعالیت  عرصه  این  در  که  هنرمندی  گفت:  پایان  در  پورجمشیدیان 
می کند به قدری مورد اذیت و فشار واقع می شود که روی صحنه اینگونه 
اعتراض می کند. کاش یک هشتگ ایجاد شود با این مضمون که »ما آدم 
ارتزاق می کنیم. ما  این نظام  از  افتخار می کنیم که  نظام هستیم« زیرا ما 

افتخار می کنیم که از آمریکا و اسراییل دستمزد نمی گیریم.
بخش دیگر مراسم شامل اهدای جوایز برندگان بود که حمید حیدری 
به عنوان منتقد برتر و شبکه رادیویی فرهنگ به عنوان رسانه برتر معرفی 
وقت  »به  فیلم  دو  در  نقش  ایفای  برای  حجازی فر  هادی  شدند.همچنین 
شام« و »لاتاری« تجلیل شد.احسان محمدحسنی رییس سازمان اوج نیز 

برای تولید آثار شاخص در سینمای انقلاب تجلیل شد.
وی پس از دریافت جایزه اش گفت: ما کاری نکرده ایم و آنچه کردیم 
حداقل وظیفه مان بوده است. تکرار می کنم همه ما وابسته ایم به انقلاب و 
افتخار می کنیم  اینکه  با تاکید بر  خون شهدای مدافع حرم. محمدحسنی 
داد:  ادامه  نمی گیریم،  داعش  حامی  سفارتخانه های  از  را  تولیداتمان  پول 

فرمایشات حاتمی کیا را شنیدیم و این آغاز مبارزه است.
رییس اوج در پایان گفت: نسل جوان دغدغه مند و انقلابی سر برآورده 
و در آینده شاهد تولد حاتمی کیاهای جوان و پرتلاش در عرصه های مختلف 
رضا  کارگردانی  به  باروتی«  گوشواره های  با  »زنانی  بود.مستند  خواهیم 
فرهمند و انیمیشن سینمایی »فیلشاه« به کارگردانی هادی محمدیان نیز 

جایزه قفنوس گرفتند.
پیشوایمان  جمله  این  به  کار  طول  در  من  گفت:  فرهمند  رضا 
امام حسین فکر کردم که می فرمایند اگر دین ندارید، لااقل آزاده باشید.
را تحمل  زیادی  این مستند جنگی سختی  برای ساخت  تاکید کرد  وی 
به  ما  گفت:  اش  جایزه  دریافت  هنگام  نیز  محمدیان  است.هادی  کرده 
عشق بچه های ایرانی این فیلم ها را می سازیم و امیدوارم بتوانیم فیلشاه 

را اکران نوروزی کنیم.
فیلم »به وقت شام« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا دیگر اثری بود 
که جایزه ققنوس را دریافت کرد.محمد خزاعی تهیه کننده »به وقت شام« 
که در غیاب حاتمی کیا روی سن آمده بود، گفت: ابراهیم حاتمی کیا از من 
خواسته بود که در بخش رقابتی جشنواره فجر حاضر نشود اما من اصرار 

کردم که به خاطر عوامل فیلم در جشنواره حضور یابیم.
وی ادامه داد: در فضای مجازی درباره فریادهای حاتمی کیا آدرس غلط 
دادند و گفتند او دنبال جایزه است در حالیکه اینطور نبود.این تهیه کننده 
سینما تاکید کرد: مدت هاست علیه بچه های انقلاب جو رسانه ای راه افتاده 
و عنوان فیلمساز وابسته و ارگانی و سفارشی به ما می دهند اما حاتمی کیا 
احساس  انقلاب  فیلم در جهت  برای ساخت  بعدی  نسل  تا  خط شکن شد 

حقارت نکند.
خزاعی اضافه کرد: آیا وقتی حاتمی کیا از »شیار ۱۴۳« در جشنواره 
فجر دفاع کرد، برای خودش بود؟وی در پایان گفت: حاتمی کیا مسیر خود 
را ادامه می دهد و با حرف هایش کاری کرد که از این به بعد فیلمسازان 
انقلابی با این عنوان که فیلمساز وابسته هستیم در دفاع از انقلاب و شهدا 

احساس ترس نکنند.

متن میثاق نامه روزنامه نگاری در سایت روزنامه موجود است
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یادداشت
درنگی برای زندگی

به  و  بودم  نشسته  دوستم  ی  مغازه  سکوی  روی  که  پیش  روز  چند 
سرعت گیر جاده ی روبرو نگاه می کردم. به خاطر عبور و مرور زیاد دو تکه 
از سرعت گیر زرد و سفید کنده شده بود. ماشین هایی بودند که رانندگان 
آنها با دقت و تمرکز بالا لاستیک های خودرو را طوری تنظیم می کردند 
تا دیگر نیازی به کم کردن سرعت برای عبور از سرعت گیر نداشته باشند. 
عده ی کمی هم بودند که با کم کردن سرعت و تقریبا توقف کامل از روی 
سرعت گیر رد می شدند. هنوز چند دقیقه ای نگذشته بود که صدای خط 
ترمز   یکی از همان خودروها که از معبر باز شده عبور کرده بود را شنیدیم. 
راننده که پسر جوانی بود باعصبانیت لگدی به لاستیک پنچر شده ی ماشین 
گرانقیمتش زد و نصف بیشتر وزارت خانه ها و ادارات را مورد عنایت و لطف 
قرار داد. ماجرا از این قرار بود که پیچ به جا مانده از تکه ی جدا شده ی 

سرعت گیر باعث پنچرشدن لاستیک عقب ماشین پسر جوان شده بود. 
قصه ی سرعت گیر و ماشین های رد شده از روی آن به  سرنوشت 
زندگی این روزهای ما شباهت های بسیاری دارد. آدم هایی که می خواهند 
بدون توقف از روی موانع و سختی های زندگی عبور کنند. جوان هایی که 
بدون وقفه و بی هیچ رنج و مشقتی  فقط به دنبال رسیدن به اهداف خود 
هستند. آنها از همان روز اول به دنبال رسیدن به آرزوهایی مانند خانه ی 
مجلل یا اتومبیل لوکس هستند. برای رسیدن به رویاهای خود از میانبرها 
استفاده می کنند و از وجود خطرها و موانع غافل می شوند. آدم هایی که 

حتی یک لحظه توقف نمی کنند تا به اطراف خود نگاهی بیاندازند..
محمد جوادی فر


